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CRNO«BE LEM
VESTNIK SINDIKALNE- P ODRU Z N I C E ST. 1 »LTU D S K A P R A V I C A «

DELO GRUP - OGLEDALO DELAVNOSTI PODRUŽNICE
I)a bi naša podružnica uspešneje de

lovala, smo tudi pred letom dni na obč
nem zboru sklenili prenesti težišče dela 
na grupe. Tako smo hoteli v sindikalno 
delo zajeti čim več članstva. Decembra je 
upravni odbor sklenil, da morajo grupe 
pred letnim občnim zborom podružnice, 
in sicer do 10. januarja, pregledati svoje 
-delo v preteklem letu, določiti smernice 

nadaljnje delo in sprejeti delovni letni 
program. Vse grupe so izpolnile svojo 
dolžnost — nekatere manj, druge pa bolj

vestno. Oglejmo si nekoliko njihovo delol 
Pri tem se moramo zavedati, da je delo 
grup ogledalo delavnosti vse podružnice. 
Poročila o občnih zborih grup sicer ne 
nudijo dovolj jasne slike in ne vsebujejo 
izčrpnih podatkov, ki so najznačilnejši za 
problematiko posamezne grupe. Vendar 
tudi slaba poročila povedo marsikaj, če
prav ni pravilo, da je bila grupa popol
noma nedelavna, če ima slabo poročilo 
o občnem zboru, kakor tudi najboljše 
poročilo ne skrije nedelavnosti grupe.

KLIŠARNA
Na občnem zboru je grupni poverjenik 

E. Kolarič predvsem moral ugotoviti sla
bo udeležbo bakrotiskarskega oddelka. Iz 
poročila o delu grupe je bilo razvidno, 
da je bilo sindikalno delo v začetku po 
lanskem občnem zboru precej živahno, 
proti koncu leta pa je skoraj popolnoma 
zamrlo.

V razpravi po poročilu so ugotovili, 
da je v oddelku razen premajhne aktivi- 
zacije članstva še mnogo nerešenih vpra
šanj, zlasti glede delovne zaščite; te na
loge pa bi mogel oddelek samostojno z 
vodstvom podjetja najuspešneje in najprej 
rešiti.

Tov. Možina in tov. Svetic sta v raz
pravi poudarjajte, da je potrebna večja 
živahnost v grupi. Grupa je premalo re
volucionarna, delavnost nekaterih članov 
pa nikakor ne more opravičiti nedelav
nosti vse grupe. Napaka upravnega odbo
ra je, da ni dal dovolj konkretne pomoči 
grupnemu aktivu.

Izvolili so naslednji grupni aktiv: 
grupni poverjenik Evgen Kolarič, tarifa 
Prane Hvastja, kultura-prosveta Tišler, 
delovna zaščita Korenčan, preskrba Mai- 
tinger, fizkultura Sedevčič in blagajnik 
Berlan.

LITOGRAFIJA
Udeležba na občnem zboru je bila 

■stoodstotna. Zbor je vodil tov. Beranek, 
ki je tudi podal poročilo o letnem delu 
grupe.

V prvi polovici leta je bila grupa de
lavna, v drugi polovici pa je delavnost 
Posameznih referentov popustila. Inici
ativnosti med referenti ni bilo mnogo, 
grupa je bila tudi slabo povezana z 
Upravnim odborom. Iniciativno je delate 
■te kulturno-prosvetna komisija, ki je 
Dlaica priredila strokovni tečaj za lito
grafske kadre. Tečaj je dosegel uspeh, 
slabši obisk pa je bil na sindikalnem 
teraju, ki ga je priredil upravni odbor

obiskovala sta ga samo dva člana. — 
*"ed letom so imeli 6 političnih preda
jaj. — V fizkulturi je prednjačila mla- 

2,lna> ki se je udeleževala tekmovanj.
°v. Suhar si je priboril prvo mesto 

» P°družnice v prvenstvenih tekmah 
grafičnih smučarjev v Planici.

Najbolj se je grupa uveljavila v ko- 
rnisiji za tarifo in tekmovanje. Delo po 
-r<!rmah 60 uvedli, kjer koli je bilo mo- 
-8°če. Delovna mesta so dokončno raz

mestili po odobrenem popravku uredbe 
o kategorizaciji delovnih mest. Kazalo 
se je vsestransko prizadevanje po bolj
ših delovnih prijemih. Med posamezniki 
se je najbolje izkazal tov. Možina, ki 
je s svojim nasvetom omogočil brezhib
no pozitivno kopijo na offsetno ploščo. 
Kopije so bile poprej vedno več ali 
manj nezanesljive, z uporabo novega 
preparata pa se je pokazala velike spo
sobnost tiska z offsetnih plošč. — Gru
pa je s šestimi brigadami sodelovala v 
tekmovanju za večjo storilnost. Izkaza
lo se je, da se pri offsetnih strojih da 
uvesti stalen brigadni delovni način, 
medtem ko je oddelek pretiska pre
majhen vsaj za eno brigado. V risalnici 
ni mogoče uvesti brigad.

DNEVNI RED
OBČNEGA ZBORA PODRUŽNICE

1. Otvoritev.
2. Izvolitev delovnega predsed

stva, dveh zapisnikarjev, dveh 
overovaiteljev zapisnika in treh 
članov komisije za resolucije.

3. Izvolitev kandidacijske komisije
4. Izvolitev volivne komisije.
5. Poročila: a) predsednika, b) taj

nika, c) blagajnika, č) nadzor
stva.

6. Razprava o poročilih.
7. Glasovanje o predlogu nad

zorstva.
8. Volitve upravnega odbora in 

nadzorstva.
9. Volitve delavskega inšpektorja 

in njegovega namestnika.
10. Volitve predsednika tovariške

ga sodišča in namestnika.
11. Volitve delegatov za redno let

no skupščino krajevnega od
bora sindikata grafične indu
strije.

12. Sklepi, resolucije, objava izida 
volitev.

13. Raznoterosti in zaključek.

★

Komisija za delovno zaščito je sama 
priskrbela zaščitne naprave za nekate
ra delovna mesta. Garderobe niso mogli 
urediti vse leto. Med letom so preure
dili brusilnico in s pomočjo upravnega 
odbora montirali kopalnico. Grupa se 
je obvezala za 1.630 prostovoljnih delov
nih ur, opravila pa jih je 2.203.

V razpravi so sodelovali: Možina. 
Gašperlin, Kranjc itd. Ugotovili so, da 
je treba sestaviti delovni načrt.

Izvolili so naslednji grupni aktiv: 
poverjenik Niko Beranek, tarifa in tek
movanje Oto Turnšek, kultura in pro
sveta Marijan Rožanc, preskrba Zorko 
Kranjc, fizkultura Jakob Kregar, delov
na zaščita M. Vilhar, dopusti Maks Str- 
ban in statistik Teja Lavrič.

STROJNICA
Zaradi bolezni grupni poverjenik 

Zemljič ni mogel voditi občnega zbora. 
Nadomestoval ga je tov. Meden. Poro
čal je o delu grupe v preteklem letu.

Naglasil je zaslugo strojnice, ki je 
pripomogla, da je podjetje izpolnilo pro
izvodni plan 66 dni pred koncem leta. 
Grupa ima enega rac ion ali za tor j a- (Až- 
noha); dne 9. septembra se je 8 članov 
oddelkovnega kolektiva uvrstilo med 
udarnike, osem pa jih je bilo nagraje
nih. V medoddellkovnem tekmovanju so 
si priborili prehodno zastavico, ki pa 
so jo 29. novembra izgubili. Kvalitetno 
delo, revijo »Jugoslavija«, so kljub vsem 
težavam končali prej, kakor so obljubili. 
Iz oddelka je odšlo več tovarišev in to
varišic v gozdno brigado, ko je bilo mno
go dela. — Tekmovali so v štirih tek- 
movanjh; za večjo storilnost pa je tek
movala ena brigada. — Letne dopuste 
so popolnoma izkoristili. Dvanajst članov 
je bilo v našem počitniškem domu, dva 
pa sta bila poslana v sindikalno okre
vališče.

Za sindikalno delo je bila grupa več
krat deležne pohvale. V zadnjem času 
pa so popustili, kakor pravijo, zaradi 
nadurnega dela.

Tov. Paradiž, kot zastopnik višjega 
sindikalnega foruma, je izrazil vse pri
znanje oddelku za proizvodne uspehe, 
ni ga pa mogel pohvaliti za sindikalno 
delo. — Tov. Ažnoh je govoril o delov
ni zaščiti, zlasti v zvezi z bronsiranjem. 
Tov. Leskovic je povedal, da bodo kma
lu uvedene tehnične norme za tisk. Pri
pravljajo pa tudi norme za pripravo.

Novi grupni aktiv je naslednji: po
verjenik Ivan Zemljič, namestnik Ivan 
Jerič, tarifa Rudolf Leskovic, namestnik 
Fr. Kočevar; preskrba Marija Danič, na
mestnica Anica Debušak, socialno skrb
stvo Rozi Selan, namestnik Drago Ško
fič, kultura-prosveta Ida Blažič, namest
nica Joža Jeriha, fizkultura Ivanka Je
riha, namestnik Fr. Jesih, delovna zašči
ta Josipina Ponikvar, namestnik Franc 
Jerneje. — Za upravni odbor so pred
lagali kot kandidate: Francko Januš, 
Rudija Medena in Franca Svetica.



2 JANUAR 1950 ŠT. 28. — ČRNO NA BELEM

STROJNA STAVNICA
Zaradi deila v posadih je imela grupa 

občni zbor v ne delijo. Udeležba je bila 
zadovoljiva. Vodil je grupni poverjenik 
Maver, ki je pozdravil med udeleženci 
kot zastopnika upravnega odbora tovariša 
J. Urbančiča.

F rane Poženel, 
osemkratni udarnik

Delo grupe je bilo v preteklem letu 
vsaj v nekaterih pogledih zadovoljivo. 
Težave pa so bile predvsem zaradi dela 
v več posadih. Vendar bi bilo mogoče 
z večjo pripravljenostjo prebresti marsi
katero težavo.

Grupa je med letom tudi prispevala 
1065 ur prostovoljnega dela, čeprav je 
bil odstotek prostovoljcev nizek. — V 
proizvodnji se more grupa pohvaliti s 
petimi udarniki. Nekaj tovarišev je bilo 
med letom nagrajenih. — N,a področju 
socialnega skrbstva je grupa s svojim 
zastopnikom sodelovala pri določanju 
dopustov, opozarjala na pomanjkljivosti 
pri obratni higieni iin predlagala razne 
izboljšave. Tarifno-tekmovalna komisija 
je sodelovala pri določanju norm in z 
raznimi nasveti pomagala pri poveča
nju proizvodnje in znižanju polne lastne 
cene. Strojna stavnica je tudi prejela 
prehodno zastavico kot najboljši oddelek 
v zadnjem tekmovanju.

V razpravi je tov. Urbančič ugoto
vil, da je bil občni zbor dobro priprav
ljen. Ni pa se v celoti strinjal s poro
čilom o socialnem skrbstvu. Krivda je 
samega referenta, ker ni opozarjal na 
posamezne primere ali jih predlagal 
upravnemu odboru. — V razpravi so se 
ponovno dotaknili socialno-zdravstvene 
zaščite ter naglasili, da se to vprašanje 
vleče iz leta v leto.

Izvolili so naslednji grupni aktiv: 
grupni poverjenik Maver, tarifa Brajnik 
in Perovšek, socialno skrbstvo Šturm 
in Gale, preskrba pa Šegula. Kot nova 
funkcija je bil uveden statistik (Mlakar).

KNJIGOVEZNICA
Občni zbor je vodil grupni poverje

nik Trontelj. Upravni odbor sta zasto
pala tov. Vrhovnik in tov. Skalar. O de
lu grupe je poročal Maks Hvale.

Aktiv je imel deset rednih sej, osem 
množičnih sestankov, eno skupno sejo 
s tarifno komisijo in več političnih pre
davanj. Obravnavali so vsa pereča vpra
šanja in sodelovali s tarifno komisijo 
pri določitvi letnih dopustov, kategori
zaciji delovnih mest, nagrajevanju, iz
boljšanju delovne discipline itd.

Podrobneje so govorili o tarifni ko
misiji. Ugotovili so, da bi mogla doseči 
večje uspehe, čeprav je organizirala tri 
tekmovanja za večjo storilnost po bri
ga dnem načinu in bila prva v podjetju 
v tem pogledu. Upravičeno so se pote
govali za prvo mesto v medoddelkovnem

tekmovanju, toda tega priznanja niso 
dosegli zaradi netočnih statističnih po
ročil. Uspehi komisije pa niso večji, ker 
se njeni člani niso zavedali svojih dolž
nosti.

Pri prostovoljnem delu so dosegli 
prvo mesto. Svojo obveznost 1300 pro
stovoljnih ur so presegli za 292% — 
opravili so 5013 ur.

V diskusijo sta posegla tov. Vrhov
nik in Skalar. Opozorila sta na napake, 
ki se jih morajo grupe v novem letu 
izogibati.

Soglasno so izvolili naslednji grupni 
aktiv: poverjenik Franc Trontelj, tarifa 
Maks Hvale, kultura Joža Fink, delovna 
zaščita Ivan Srakar, socialno skrbstvo 
Pavla Štrus, fizkultura Anton Jordan, 
preskrba Marija Pirc, prostovoljno delo 
Marija Povše in zastopnik mladine Oti- 
lija Marušič. Za upravni odbor so pred
lagali kot kandidate Maksa Hvaleta, Jo
žo Fink in Vladimira Apfla.

ROČNA STAVNICA
Udeležba na občnem zboru je bila. 

komaj zadovoljiva. Grupni poverjenik 
M. Ivanuša je poročal o delu grupe.

Grupni aktiv je imel v preteklem 
letu šest sestankov. Na njih so razprav
ljali o vseh tekočih zadevah. Prostovolj
nega dela se je udeleževalo 24 tovarišev, 
ki so skupaj opravili 1330 ur. Sedem 
tovarišev se je udeleževalo sindikalne 
sečnje drv, dva pa sta delala v brigadi 
krajevnega sindikalnega sveta. Tekmo
vanja za večjo storilnost sta se udele
žili dve brigadi in dosegli dober uspeh. 
Ker je grupni poverjenik 11. avgusta 
odšel v gozdno brigado, pozneje pa na 
letni dopust, nakar je imel po ves dan 
delo v strojnici, ni imel več tesnejšega 
stika s članstvom.

V razpravi je tov. Urbančič grajal 
nedelavnost grupnih referentov in gru
pe same. Potem so posamezni referenti 
poročali o svojem delu in se opraviče
vali zaradi neuspehov.

V delovnem načrtu za letos so skle
nili med drugim: do 10. januarja izde
lajo načrt in predloge za letne dopuste; 
grupni aktiv ima vsak mesec svoj redni 
sestanek; vsi referenti naj imajo po en
krat na mesec sejo s svojimi predsed
niki komisij; rednih političnih preda
vanj naj bo najmanj dvanajst; sindikal
no knjižnico bo redno obiskovalo sedem 
članov; organizirali bodo obisk kinema
tografov in gledaliških predstav; opra
vili bodo 720 ur prostovoljnega dela; 
vse leto bo 13 naročnikov >Grafičkega 
rada«; osemnajst tovarišev bo sodelova
lo v fizkultumem aktivu.

Izvolili so naslednji grupni aktiv: po
verjenik Martin Ivanuša, kultura Me
nard, tarifa Albin Horvat, socialno skrb
stvo Fr. Urbančič, delovna zaščita Smer
du, fizkuiltura Mato Vidmar, preskrba 
Martin Ivanuša in mladina Jezeršek.

MEHANIČNA DELAVNICA 
. IN SKLADIŠČE

0 delu grupe je poročal tov. Martin
čič. Poročilo je bilo prav kratko. Grupni 
poverjenik je odšel, njegovega dela pa še 
ni nihče prevzel.

V razpravi so govorili o napakah 
grupe, pa tudi o pomanjkljivostih uprav
nega odbora.

Izvolili so naslednji aktiv: poverje
nik Ivan Lampret, blagajnik Tončka 
Dovč, delovna zaščita Rudolf Martinčič, 
socialno skrbstvo Fr. Buh, tarifa Ježek, 
preskrba Fr. Florjančič in fizkultura 
Tončka Dovč.

UREDNIŠTVO

Grupni poverjenik Fr Vrečar je po
ročal na občnem izboru o delu grupe 
za vsa področja, ker so grupni referenti 
večkrat menjavali.

V podružnici so člani grupe največ 
sodelovali pri kulturno-prosvetnem de
lu, saj skoraj ni bilo prosvetne priredi
tve, pri kateri ibi ne sodeloval vsaj po 
en član uredništva. Za študij v sindikatu 
je dala grupa med letom približno 12 
predavateljev, ki so imeli po tiskalni
ških oddelkih nad 40 predavanj. Sindi
kalni tečaj so vodili trije člani, teden
ske študijske sestanke administracije vo
di en član. Grupno članstvo se deli na 
tri študijske krožke. — Novi referent za 
kulturo je priredil literarni večer. Pri 
prostovoljnem delu je grupa izpolnila 
svoje obveznosti že do drugega kongresa 
grafičarjev. To pa ni niti še zdaj raz
vidno iz grafikona, ki visi med grafiko
ni drugih oddelkov. Nič niso zalegle 
vse zahteve, naj bi to pomanjkljivost 
odpravili.

V razpravi so posamezniki grajali 
nedelavnost grupnega aktiva.

Izvolili so naslednji grupni aktiv: 
poverjenik Fr. Vrečar, kultura in pro
sveta J. Zupančič, preskrba Sava Taber- 
nik, fizkultura Dušan Kuret, socialno 
skrbstvo Vera Penca, tarifa Peter Dor
nik, Miran Ogrin in Nada Primožič ter 
statistika Vera Breceljnik.

Sprejeli so okvirni delovni načrt. 
Redni mesečni sestanki so po enkrat na 
mesec, aktiva pa vsakih štirinajst dni. 
Grupa bo še nadalje dajala predavatelje 
za druge grupe v sindikatu. Novinarski 
ali na pol sindikalni študij bo reden. 
Administracija bo imela redne tedenske 
sestanke. Tov. Kuret bo organiziral od
sek za namizni tenis, poleti za vesla
nje, za kar bo treba priskrbeti čoln. 
Tov. Omladič bo poučeval šah. Fizkul- 
turni referent bo priredil najmanj vsak 
drug mesec izlet članov grupe.

KMEČKI GLAS
Občni zbor je vodila tovarišica Nuša 

Vrhunc. Podala je pregled dela po po
sameznih referatih.

Grupa je imela med letom pet poli
tičnih predavanj, udeleževala se je pro
slav, množičnih sestankov in drugih pri
reditev sindikalne podružnice. — V fiz- 
kulturi je bila grupa zastopana samo pri 
namiznem tenisu. — Prostovoljnega de
la so opravili 585 ur ali 170 več, kakor 
so se obvezali. — Na splošno grupa ni 
bila dovolj delavna, kar pa je predvsem 
krivda upravnega odbora podružnice, ki 
ni grupi nudil dovolj pomoči in ker je 
bila med njim in grupo slaba povezava-

O delovnem načrtu so sklenili, da ga 
bodo predložili do 15. januarja. V ok
virnem načrtu pa so določili med drugim 
predavanja vsakih štirinajst dni. Orga
nizirati je treba mladinski študij v gru
pi. Prirejali bodo skupne izlete. Priskr
beli si bodo mizo za namizni tenis in 
šah. Poleti bodo sestavili moštvo za od
bojko.

Izvolili so naslednji grupni aktiv? 
poverjenik Nuša Vrhunc, kultura in pro
sveta Jelka Lakovič, tarifa, tekmovanj9 
in socialno skrbstvo Gena Derganc, na
mestnica Marija Griinfeld, fizkultura Ma
rija Griinfeld, mladina Vladimir Pivko, 
preskrba Slavko Fajon. Za tesnejšo P9" 
vezavo z upravnim odborom so predla
gali Staneta Aljančiča.
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NAŠA PODRUŽNICA V LUČI DELA KOMISIJ
KOMISIJA ZA TARIFO IN TEKMOVANJE

Komisija je v preteklem lletu dosegla 
Se precej uspehov, da jih pa ni imela 
več, je -treba pripisovati predvsem me
njavanju predsednikov, pa- tudi preslabi 
evidenci nad delom in premajhni zaved
nosti oddelkovnih referentov za tarifo in 
tekmovanje.

V prvem četrtletju je komisija imela 
dva sestanka. Na prvem sestanku so bi
le določene njene naloge. Na drugem se
stanku pa je komisija obravnavala nor
me in pravilno izpolnjevanje uredbe o 
plačah.

Januarja so bile korigirane norme v 
več oddelkih. Za vzgojo strokovnega ka
dra je bil tedaj tudi prirejen tečaj, ki 
se ga je udeleževalo sedemnajst tečaj
nikov iz ročne stavnice, strojnice, lito
grafije in knjigoveznice. Tečajniki so do
segli! zadovoljive uspehe.

V drugem četrtletju je naš kolektiv 
sprejel tekmovanje, ki ga je napovedala 
Triglavska tiskarna. Komisija je organi
zirala tekmovanje. V tem razdobju je 
komisija -tudi priredita enodnevno tek
movanje v počastitev rojstnega dne mar
šala Tita. Nadalje je komisija organizi
rala tekmovanje posameznikov in oddel
kov. Začela je tudi razdeljevati zastavi

ce posameznikom, k-i so bili v -posamez
nih mesecih najboljši v oddelkih. Poprej 
so zastavice razdeljevali le vsakega pol 
teta.

V počastitev drugega kongresa Zveze 
sindikatov Jugoslavije je naš kolektiv 
napovedal tekmovanje vsem kolektivom 
grafične stroke v Sloveniji. Komisija je 
tedaj organizirala tudi medoddelkovno 
tekmovanje. Letos so tudi člani našega 
kolektiva prevzemali osebne tekmovalne 
obveznosti. Komisija je ob koncu tekmo
vanja ugotovila, da so tekmovalci sto
odstotno izpolnili svoje obveznosti.

V tekmovanju s kolektivi v Sloveniji 
smo dosegli drugo mesto (19.8 točk).

Omeniti je treba tudi tekmovanje za 
večjo storilnost v knjigoveznici. Tekmo
vanje je bilo zelo uspešno in je precej 
-pripomoglo k izpolnitvi letnega proiz
vodnega plana. Po prvem tekmovanju za 
večjo storilnost v našem podjetju je sle
dilo nedeljsko tekmovanje vseh oddel
kov. Tedaj se je najbolj odlikovala bri
gada knjigoveznice. V tem oddelku so 
tudi ustanovili mladinsko brigado, ki se 
je lepo uveljavila.

Knjigoveznica je prva uvedla brigad- 
ni delovni način. Drugi oddelki še niso

sledili temu zgledu, čeprav je med ne
deljskim tekmovanjem 23. oktobra, ki 
nam ga je napovedala- Mariborska ti
skarna, tekmovalo 16 brigad. Te brigade 
so se delile po oddelkih takole: v offset- 
tisku so bile tri, v knjigoveznici štiri, 
po dve v ročni stavnici in pretisku in po 
ena v strojni stavnici, v knjigotiskarski 
strojnici, klišarni, risalnici in ekspeditu.

Med tem tekmovanjem so posamezne 
brigade dosegle naslednje uspehe: prva 
brigada v ročni stavnici je izpolnila 
116.67% norme, druga brigada 137.56%; 
v strojni stavnici 140%, v knjigoti
skarski strojnici 131.9%, prva brigada v 
-knjigoveznici 222.1 %, druga 179.44 %, 
tretja- 144.83 % in mladinska brigada 
138.66%. Po tem tekmovanju je bil naš 
kolektiv ocenjen kot prvi v Sloveniji.

Komisija je posvečala premalo po
zornosti evidenci nad tekmovanjem, zato 
-pa tudi ni dovolj prikazovala uspehov 
kolektiva.

Prostovoljno delo: Naš kolektiv je v 
preteklem letu prispeval 19.273 prosto
voljnih delovnih ur. Med oddelki se je 
najbolj odlikovala knjigoveznica, med po
samezniki pa Maks Hvale, Fr. Trontelj, 
Rozi Selan itd............ .

PISARNE
Občni zbor je vodil tov. J. Neuman. 

Dejal je, da grupa ne more podati po
ročila o svojem delu zaradi odhoda po
verjenika, čeprav so bili doseženi ne
kateri uspehi (udeležba na sindikalnih 
sestankih in prireditvah in na prosto
voljnem delu). Posebno priznanje zaslu
ži Rožica Trtnik, ki je lani opravila naj
več prostovoljnih ur v grupi, pa tudi v 
vsej pisarni. Delala je prostovoljno 494 
ur, največ pri sindikalni sečji drv. Ude
ležila se je vseh -akcij za prevoz drv s 
postaje v Sa-v.i.

Kot zastopnik upravnega odbora je 
tov. Možina grajal nedelavnost grupe in 
Pozval članstvo, naj bo poslej del-avnej- 
še, tako da bo grupa nudila primerno 
pomoč novemu upravnemu odboru. — 
Tov. Neuman je poročal, da je grupni 
Aktiv po odhodu prejšnjega grupnega 
Poverjenika sklenil predlagati tov. Bur- 
keljca za poverjenika, toda zaradi na
hodil upravnega odbora volitev ni bilo.

Izvolili so našlednji grupni aktiv: 
Poverjenik tov. Lojze Burkeljc, blagajna 
“pela Mehle, mladina in f.izkuiltura Meta 
Pavlič, kultura in prosveta Mariola Sa- 
'■tar, preskrba Lojzka Pahor, tekmovanje 
Malči Abe, dopusti, delovna zaščita in 
tovariška pomoč Jože Neuman in stati
stika Tone Vihtelič. Kot kandidate za 
hpravni odbor so predlagali: Ivana Gro- 
ooljška, Jožeta Paradiža in Iva Merlaka.

J. Neumen je predlagal delovni načrt 
Krupe, ki je del splošnega programa 
Upravnega odbora. Obsega naslednje pa
noge: politični in strokovni študij, zlasti 
v zvezi s strokovnimi izpiti; tečaj za 
strojepisje, ki ga naj grupa priredi za 
*se podjetje, organizacija in evidenca o 
Prostovoljnem delu, ki se naj razvije 
Predvsem pri planiranih investicijskih 
<telih SŠD Grafičarja, organizacija sin
dikalne evidence in statistike, delo v 
zyezi z ozvočenjem prostorov podjetja — 
dosegalo bo obdelavo poročil in proiz- 
v°dnih uspehov in dajali bodo pobude 

odpravo napak ter pomanjkljivosti;

organizacija kulturno-prosvetneg-a dela v 
okviru SKUD-a Jože Moškrič in SŠD 
Grafi čar, pa tudi v okviru grupe. To je 
okvirni načrt, ki ga bodo podrobno ob
delali posamezni grupni referepti.

UPRAVA »LJUDSKE PRAVICE«
Poverjenik Fr. Metlar je na občnem 

zboru ugotovil premajhno udeležbo, po
jav, ki se je kazal vse leto tudi na sin
dikalnih in študijskih sestankih.

Grupa je imela lani enajst sindikal
nih sestankov. Na njih so razpravljali o 
izboljšanju organizacije dela po oddel
kih, o delovni disciplini, kulturno-pro- 
svetnem delu, preskrbi, prostovoljnem 
delu itd. — Grupa je imela 11 študijskih 
sestankov. Seminarja se je udeleževalo 
in ga končalo deset članov. V SKUD 
»Jože Moškričc je včlanjenih 11 članov.
— Lani so priredili dve tekmovanji: 
prvomajsko in v počastitev drugega kon
gresa grafičarjev. Tekmovalne obvezno
sti so izpolnili in deloma tudi presegli.
— Opravili so skupaj 2761 ur prostovolj
nega -dela, enajst članov je opravilo vsak 
nad sto ur. Gozdne akcije se je udele
žilo pet tovarišev in tovarišica. Uvedli 
so kontrolno statistiko z grafikoni ter 
evidenco nad vsem delom po oddelkih.

V komisiji za socialno skrbstvo in 
dopuste so že spomladi naredili razpo
red dopustov, ki so se ga- večidel držali. 
Splošnega zdravniškega pregleda se je 
udeležilo 21 članov, kar je premalo za 
grupo. Za počitniški dom v Lovranu so 
zbrali 1000 din. Vsak mesec zbirajo pro
stovoljne prispevke za dom starih in 
onemoglih na Poljanski cesti. — Refe
rentka za fizkulturo je v svojem poro
čilu naglasila, da je treba v grupi letos 
organizirati primerno panogo za ženske, 
ki jih šteje grupa največ.

V razpravi je zastopnik upravnega 
odbora Fr. Svetic naglasil, da je grupa 
na splošno pravilno zajela svoje delo, 
kar kažejo poročila (poročali so vsi re
ferenti). Vendar pa je potrebno večje 
sodelovanje referentov v posemeznih ko
misijah. — Tov. Bukova c je poročal o 
ekonomiji. Spočetka je članstvo na nji

krepko poprijelo. Ker pa je ekonomija 
predaleč, je bilo obdelovanje in vode
nje zelo težavno, zato so jo jeseni opu
stili. — Diskusije so se udeležili še dru
gi, med njimi tov. Bradač, ki je govoril 
med drugim, da bi bilo treba ustanoviti 
industrijski magazin in skupno ekono
mijo za vse ljubljansko grafično de
lavstvo.

Izvolili so naslednji grupni aktiv: 
poverjenik Fr. Metlar, namestnica Milena 
Albreht; kultura in prosveta Romana 
Vuk, tarifa in tekmovanje Krista Debe
vec, socialno skrbstvo in dopusti Mili
ca Kislinger, delovna zaščita Tončka Pi
stotnik, fizkultura Mihela Okoren, pre
skrba Milena Albreht, statistika Ema 
Črnologar.

Sprejeli so delovni načrt, ki med dru
gim določa: najmanj po en sindikalni 
sestanek na mesec; vsak mesec študijski 
sestanek; skupni obiski gledaliških in 
kinematografskih predstav; za »Črno na 
belem« morajo prispevati dva članka; 
izboljšati morajo delovno disciplino in 
administrativno poslovanje, varčevati z 
materialom, pripomoči, da letos doseže
mo 50.000 dnevne naklade, vsaj do 50% 
skušati doseči plačevanje naročnine spro
ti; 1000 ur prostovoljnega dela, če pa 
bo podjetje gradilo stanovanjske hiše 
ali jasli, še 500 ur.

MENZA

Občni zbor je vodila Pepca Vodenik. 
Zastopnik upravnega odbora M. Možina 
je obrazložil grupi sindikalne naloge.

Razpravljali so o stanovanjskem vpra
šanju, ki je za osebje menze pereče. 
Govorili so o potrebi po tekmovanju 
v snagi, postrežbi, pripravljanju jedi itd.

Izvolili so naslednji grupni aktiv: 
poverjenik Pepca Vodenik, kultura in 
prosveta Miro Florjančič, tarifa in tek
movanje Erna Kariž, socialno skrbstvo 
in dopusti Ivanka Drašler, preskrba 
Karla Jerkič, delovna zaščita Milka 
Tomc in povezava z mladino Pepca 
Krašovec.
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Blagajniško poročilo
sindikalne podružnice »ljudske pravice" 

za čas od 1. I. do 51. XII. 1949
Dohodki Izdatki

Din Din

Saldo dne 31. XII. 1948 ................................ 120.593.72 65% članarine CO ZSJ Beograd.................. 146.462.55
Članarina....................................................... 225.346,— 10% „ Fondu za pomoč članstvu . 22.532.70
Vpisnina....................................................... 465,— 10%i „ Fondu za dopuste in okre-
Vrnjeno na račun dolga pri Mestni hranilnici 642,— vališča........................... 22.532.70
Vrnjeno na račun posojil........................... 9.050,— 3%' „ Fondu za kult. in prosveto 6.759.81
Obresti pri Narodni banki........................... 2.756,— 3%! „ Fondu za fizkulturo . . . 6.759.81
Prispevek od nagrad.................................... 37.500,— 4%: „ SKUD >J. Moškrič« . . . 9.013.08
Prispevek za počitniški dom....................... 1.000,— Vpisnina........................................................... 465,—
Prispevek za plačano tajnico sindikata . . 25.000,— Založeno za preskrbo.................................... 21.489,—

/ ----- Posojilo članom sindikata........................... 19.010 —
/ Založeno za sečnjo drv................................ 70.713,—
/ Plača za tajnico sindikata........................... 22.400,—
/ Socialno zavarovanje in uslužbenski davek 6.387,—
/ Tisk Orno na belem, 300 kg papirja . . . 7.090.—
/ Nagrade pri tekmovanju................................ 6.500,—
/ Založeno za počitniški dom........................... 12.472.—
/ Nabava inventarja......................................... 3.200.—
/ Za sindikalno dvorano in prireditve . . . 4.550.50
/ Podpora SŠD »Grafičark................................ 5.000.—
/ Lahkoatletsko tekmovanje v Celju .... 7.417,—
/ Podpora Domu onemoglih........................... 5.000.—
/ Venec padlim borcem in tov. Kozamerniku . 2.400.—
/ Založeno za Prešernovo knjižnico .... 2.275,—
/ Mladinski zabavni večer................................ 1.000.—
/ Snažen j e sindikalnih prostorov.................. 6.000,—
/ Poštnina in elektrika.................................... 885.25
/ Časopisi, revije in knjige........................... 1.013.50
/ Pisarniške potrebščine................................ 1.056.50
/ Saldo ................................................................ 1.968.32

422.352.72 422.352.72
1

Dohodki Fond za kulturo in prosveto izdatki
Din Din

Saldo................................................................ 74.79 Prispevek za SKUD »J. Moškrič« .... 300.—
3% od članarine......................................... 6.759.81 Odškodnina za palme.................................... 400.—

Za prvomajske parole.................................... 425,-
Nakup šmink.................................................. 281.—
Za ozvočenje dvorane..................................... 1.800,-
Leica film....................................................... 39.50
Razni časopisi in brošure........................... 2.570.—
Saldo................................................................ 1.019.10

6.834.60 6.834.60
1

Dohodki Fond za dopuste in okrevališča izdatki

Saldo................................................................
10% od članarine.........................................

Din

Podpore članom za dopuste............................
Za objave.......................................................
Saldo................................................................

Din

2.143.50
22.532.70

18.625.- 
30 — 

6.021.20

24.676.20 24.676.20
1
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Dohodki Fond za pomoč članstvu izdatki

Saldo................................................................
10% od članarine.........................................

Din

Podpore članom.............................................
Zatoženo za potne stroške v Beograd . . . 
Saldo................................................................

Din

59.—
22.532.70

19.000—
3.000—

591.70

22.591.70 22.591.70

Dohodki

1 1

Fond za fizkultnro Matki

Saldo................................................................
3% od članarine.........................................
Nagrada fizkultumemu aktivu..................

Din

Graviranje pokala.........................................
Tekmovanje v Vevčah................................
Tekmovanje v Celju....................................
Nakup fizkulturnih oblek...........................
Založeno za nakup glasbil...........................
Potni stroški v Planico................................
Odškodnina za balinišče................................
Nakup ping-pong žogic................................
Podpora SŠD »Grafičarc................................
Saldo................................................................

Din

8.744.49
6.759.81
5.000.—

360—
2.000—
2.000.—
2.910.—
5.500.— 

232— 
200— 
60— 

5.000—
2.242.30

20.504.30 20.504.30
1

Rekapitulacija:
Sindikat din 1.968.32
Dopusti in okrevališča . . „ 6.021.20
Pomoč članstvu.................. ....... 591.70
Kultura in prosveta ... „ 1.019.10
Fizkultura ...............................„ 2.242.30

1

Blagajničarka:
Albreht Milena

Nadzorni odbor:
Vrhovnik Lado, Goslar Egon, Merlak Ivo

11.842.62
Naloženo v Narodni banki din 5.990.— 
Gotovina........................... „ 5.852.62

11.842.62

POROČILO NADZORNEGA ODBORA
Nadzorni odbor so sestavljali: Lado 

Vrhovnik kot predsednik in Egon Goslar 
*er Ivo Merlak kot člana.

Odbor je redno vsak mesec pregle
doval blagajniško poslovanje podružnice, 
bazen tega pa je tudi izpodbujel upravni 
°dbor k delu, če ta ni pokazal dovolj 
iniciativnosti. Lani je nadzorni odbor 
tudi večkrat pregledali obratno restav
racijo, predvsem zaradi pritožb o hrani 
in snagi. Odbor je skrbeli, da so bile na- 
Pnke čim prej odpravljene.

Med kolektivom je bilo največ neza
dovoljnosti zaradi komisije <za preskrbo, 
^i med letom nikakor ni izpolnjevala 
Sv°jih nalog tako, kakor bi jih mogla,

če bi bil referent vsaj malo iznajdljiv. 
Anton Zrnec, ki mu je članstvo lani za
upalo mesto referenta za preskrbo, se 
je s svojim nepravilnim odnosom do dela 
in do članstva popolnoma onemogočil in 
moremo reči, da je več škodoval kakor 
koristil. Ko je nadzorni odbor opazil nje
gove napake, je takoj zahteval preiskavo 
in članstvu poročal na množičnem sestan
ku. Članstvo ga je ostro grajalo in za
htevalo njegov odstop. Zrnec je bil hkra
ti odpuščen iz službe zaradi nerodnosti.

Na splošno je bilo delo upravnega 
odbora zadovoljivo, vendar je bilo opa
ziti, da referenti posameznih komisij niso 
s svojimi nasveti drugim članom komisij

pomagali tako, kakor je bilo treba. Zato 
so nastajale napake, ki jih je biilo potem 
težje odpravljati.

Čutilo se je tudi, da so referenti po
sameznih komisij, zlasti komisije za ta
rifo in tekmovanje, posvečali premalo 
pozornosti kontroli nad izpolnjevanjem 
sklepov. Člani teh komisij po oddelkih 
so bili tudi večkrat prepuščeni sami se
bi. Pri tem bi morali upoštevati, da so 
to ljudje, ki so še neizkušeni ter so zato 
potrebni pomoči. Podobne razmere so 
bile tudi po grupah; grupni poverjeniki 
so bili več ali manj prepuščeni samim 
sebi, namesto da bi z njimi pogosteje in 
podrobneje delali.
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KULTURNO-PROSVETNA KOMISIJA
Kulturno-prosvetna komisija je imela 

v minulem letu:
180 ideološko političnih predavanj po 

grupah, 8 proslav, 2 dramatska nastopa,
1 literarni večer, 2 vedra večera Sl. fil- 
harmonije, 1 kulturni program pri pro
slavi plana, 2 protestna zborovanja proti 
gonji InformMroja z resolucijami, 2 raz
stavi grafičarjev, 3 kinopredstave v do
mači dvorani, 1 tromesečni sindikalni 
tečaj, ustanovila je domači orkester, pri
redila je novoletno jelko z družabnim ve
čerom, organizirala je obisk gledališča 
in kina, sestavljala in izdelala je parole 
in priskrbela instalacijo za ozvočenje.

Agitacija za naš tisk pa izkazuje:
Obisk razstave partijskega tiska v 

Domu Armije, 157 naročnikov »Prešer
nove knjižnice«, 50 naročnikov filozof- 
sko-ekonomskih knjig Cankarjeve založ
be, 16 naročnikov Biltena glavnega šta
ba, povečanje sindikalne knjižnice za 
102 knjigi tako, da ima 623 knjig (iz
posojenih je bilo samo 73 knjig 40 čla
nom), 20 naročnikov na »Delavsko enot
nost«, 33 naročnikov na »Grafički rad«,
2 naročnika na »Rad«.

Sem je treba prišteti tudi agitacijo, 
ustno in z okrožnicami, za razne mani
festacije, vse sindikalne proslave, izlete, 
sestanke in druge akcije.

Problematika in perspektiva:
Iz navedenih sumaričnih podatkov je 

razvidno, da je kulturno-prosvetna komi
sija najvažnejši organ za sindikalno iz
življanje.

Dalje je razvidno, da je kulturno-pro
svetna komisija v minulem letu mnogo 
delala in imela prilične uspehe. Bilo pa

bi tako zgrešeno pod doseženimi uspehi 
skrivati pomanjkljivosti, kot je zgreše
no napihovati jih brez potrebe. Mislim 
pa, da je kritika lahko pozitivna pred
vsem zato, ker izkazuje v zadnjem pol
letju prelom z mrtvilom ter resno iska
nje načinov, da bi pravilno izpolnili svo
je naloge.

Komisija sicer še ni v pravi organi
zacijski formi, niti ne opravlja še ena
komerno svojih sindikalnih funkcij, ven
dar pa je oživela in ima sedaj načrt, 
voljo in izkušnje, da se izpopolni in pol
no zaživi v svoji funkciji.

Njene glavne napake pa so:
1. V tem, da je delala brez načrte. 

To bomo odpravili tako, da bo prva na
loga komisije po občnem zboru sestaviti 
in sprejeti letni plan.

2. Pomanjkljivosti organizacije agit- 
kolektiva, čemur so vzrok predvsem do
sedanja neživljenjska navodila ali pa 
njih tolmačenje. Komisija ima nov os
nutek sistema agitkolektiva, ki bo pred
ložen v pretres in preizkus takoj po 
občnem zboru.

3. Neinteresiranost mladine ze delo 
v tej komisiji.

4. Odbijajoče, zoprne razmere v rde
čem kotičku.

Ko bo vse navedeno načrtno zajeto in 
popravljeno ter če bo uredniška grupa 
tudi letos dala tako elastičen aktiv v 
predavateljih kot lani, bo uspešno funk
cioniranje kulturno-prosvetne komisije 
popolnoma zagotovljeno.

Seveda pa bodo morali s komisijo 
najtesneje sodelovati tudi vsi kulturno- 
prosvetni referenti igrup. Jasno je, da 
morajo pobude izhajati tudi iz vrst vsega 
članstva.

Marjan Skalar, dvakratni udarnik, ki 
je sodeloval pri tisku »JuROsIuvlje«

Rudolf Leskovic, enkratni udarnik, od
likoval sc je pri tisku »Jugoslavije«

KOMISIJA ZA SOCIALNO SKRBSTVO IN DOPUSTE
Zdravstvena zaščita: Zaradi kontrole 

' nad zdravstvenim stanjem našega član
stva je uradni zdravnik za poklicne bo
lezni opravil redni pregled. Izkazalo 
se je, da zdravstvene razmere niso za
dovoljive. Zdravnik je odkril več pri
merov poklicnih obolenj. To nujno nare
kuje, da posvečamo največjo skrb delov
nim pogojem kolektiva.

Tovariška pomoč: Obiskovali smo obo
lele tovariše in jim po potrebi pomagali. 
Denarna sredstva smo črpali iz sklada 
za pomoč članstvu. (V sklad se steka 
10% sindikalne članarine.)

Skrb za patronat: Skupno z dvema 
sindikatoma smo prevzeli patronat nad 
domom onemoglih na Poljanski cesti. 
Tam smo priredili tudi kulturno prire
ditev in ob tej priliki nakazali znesek 
5.000 din. To ustanovo smo podpirali še 
z manjšimi rednimi mesečnimi prispev
ki. Med letom smo ji nakazali 6692 din, 
ki jih je zbralo članstvo. Tovarišica 
Pavla Štrus je v tem pogledu uspešno 
izpolnjevala svojo nalogo ter zasluži pri
znanje.

Dopusti: Načrt za razpored dopustov 
so sestavili v vseh grupah. Grupe so da
jale svoje predloge za določitev dopu
stov, komisija pa je sodelovala pri konč
ni določitvi po vodstvu podjetja. Delo je 
bilo na splošno uspešno končano. Pritožb 
je bilo le nekaj. Čeprav so bili dopusti 
razdeljeni na vse mesece, je bito poleti 
na dopustih največ članstva.

Letos smo tudi odprli počitniški dom 
v Lovranu. Ob sodelovanju z vodstvom 
podjetja, ki je pokazalo mnogo razume
vanja, smo premagali številne ovire in 
dom že maja izročili članstvu v uporabo. 
Priprave pa so zahtevale mnogo napo
rov. Zato smo organizirali prostovoljno 
delo in poslali šestčlansko delovno bri
gado v Lovran. Ob koncu sezone smo 
ugotovili, da je bil uspeh prvega leta 
vsekakor lep.

Skupaj je letovalo v domu 437 gostov, 
ki so imeli 2945 nočnin. Upravni odbor 
je poslal na račun sklada za dopuste v 
Lovran šest tovarišev. Poslal pa jih je 
nekaj tudi v druga sindikalna okreva
lišča ob morju.

Za letos je uprava našega doma pla
nirala 7200 penzionskih dni (nočnin). 
Potruditi se moramo, da jih bomo tudi 
dosegli, ker nam bo tako mogoče zni
žati stroške in ob boljši oskrbi poceniti 
dnevni penzion. Ekonomija doma se lepo 
razvija in bo dajala precej živil za pre
hrano gostov.

Ob koncu leta smo priredili za otroke 
naših članov »novoletno jelko«. Priredi
tev je imela lep uspeh. Obdarovanih je 
bito 140 otrok. Tudi v tem primeru gre 
zahvala in priznanje vodstvu podjetja, 
upravi Ljudske pravice in Kmečkega 
glasu, ki so prispevali denarna sred
stva. Pozabiti ne smemo tudi sodelujočih 
na tej proslavi. Vložili so precej truda, 
da je prireditev dosegla lep uspeh.

Ivan Jerič, dvakratni udarnik, sodeloval 
je pri tisku »Jugoslavije«

Rozka Trtnikov*, članica grupe pisarn 
je opravila lani 494 prostovoljnih delovnih or
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KOMISIJA ZA RACIONALIZACIJE IN IZUME
V pogledu racionalizacij je bilo v 

našem podjetju lani dokaj storjenega. 
Med letom sta bila na podlagi uspehov 
razglašena dva racionalizatorja, in sicer 
tov. Ažnoh in tov. Kolarič. Pogoje za 
proglasitev je izpolnil prvi z uvedbo ra
cionalizacije pri paserju za izdelavo dvo
barvnih plošč za list »Pavliha«, drugi pa 
s sestavo recepta za izboljšanje pokvar
jenega unrinega ribjega kleja. S sestavo 
kopirnega kleja iz domačih surovin pa 
je izpolnil pogoje za novatorjai tov. Možina, 
toda postopek za razglasitev je še v te
ku, ker se preizkuša njegov izdelek še 
v drugih republikah. S sestavo tega kle
ja ni bila uvedena le racionalizacija ter 
dosežen efektivni prihranek in prihra
nek na devizah, temveč je bila rešena 
naša klišarna zastoja, ki ji je grozil ob 
koncu oktobra, ker takrat ni bilo mo
goče od nikoder dobiti ribjega kleja.

Edvard Ažnoh, raclonallzator

Razen tega je bilo uresničenih v na
ših oddelkih še več večjih ali manjših 
racionalizacij, ki pa skupno znesejo lep 
Prihranek nad 160.000 dinarjev in s tem 
Prispevajo nekaj odstotkov k znižanju 
Polne lastne cene. Nekatere izmed teh 
^boljšav so: Naprava naslonk pri zasta- 
1'elih strojih po vzorcu modernejših, 
hvedba gigantografije v litografiji ter 
Uvedba kopirnega postopka pozitivne ko
pije na offsetne plošče z domačim ma
terialom. Pripravlja se naprava nakla
dalnih desk pri avtomatskih strojih stan
dard 0, uvedenih pa je bilo že več manj- 

izboljšav.
Komisija je med letom razpravljala 

8a svojih sejah o teh izboljšavah ter pre- 
I tata, ali so posamezni predlogi spre- 
lenitjiali ne. Ugotavljala je vzroke 
(.®6kratnih zastojev in motenj v produk- 

h ter iskala rešitev za njih odstranitev.
Komisija se je tudi večkrat sestala s 

inisij° ali referentom za pospeševanje 
i ^izvodnje na glavni direkciji grafične 
j^aslrije, da skupno razpravlja o spre- 
^ dRjivosti predloga. Imeli smo primer, 
v? Se je tovariš, čigar predlog je bil od- 
stv len’ Pritožil na višji forum. Da se 
10 &r do kraja razčisti, je svoj pred- 

demonstriral pred komisijo, ki jo je 
je sestavila maša komisija, ker se 
je Pa še dalje pritoževal o odločitvi, se 
j **tala. komisija, ki jo je sestavili kra- 

V111 odbor, glavna direkcija, sodelovala

pa je tudi naša komisija. Ker se je izka
zalo, da je bila presoja ..naše komisije 
objektivna, da je bil predlog tak, da bi 
delo samo skompliciral in poslabšal, je 
bil predlog odklonjen.

Slaba stran dela komisije pa je bila 
v tem, da je komisija imela premalo po

vezave z oddelki, da je za posamezne 
izboljšave zvedela prepozno ter se je za
radi preobremenjenosti posameznih čla
nov preveč redko sestajala. Iz tega raz
loga se je dogajalo, da je izboljšavo, ki 
se je na pobudo posameznika uvedla, 
prepozno registrirala. Skrb bodoče ko
misije mora bili prav v tem, da tudi te 
napake letos odpravi.

KOMISIJA ZA ZAŠČITO DELA
Komisijo je sestavljal odbor sedmih 

članov; zastopani so bili vsi sektorji dela 
na področju delovne zaščite. Takoj v za
četku leta je bil izdelan' delovni plan, 
ki ga je komisija predložila upravi pod
jetja. — Komisija je dosegla naslednje 
uspehe.

V vsem podjetju je bilai opravljena 
generalna' repa ra tura vodovodnih na
prav, predvsem v umivalnicah in stra
niščih. Vse te prostore so prepleskati in 
opremili stranišča z novimi deskami. 
Umivalnice knjigotiska, ročne stavnice in 
knjigoveznice so dobile napeljavo tople 
vode. Popravljena je bila' tudi naprava 
za ogrevanje v strojni stavnici.

Ena glavnih nalog, ki si jih komisija 
lani zastavila, je bila ureditev kopalnic. 
V ta namen je bil predelan prostor roč
nega skladišča v litografiji. V prvem 
prostoru je urejena nova umivalnica, v 
drugem pa sta dve prhi. Druga kopal
nica z eno prho je bita urejena v elek
trarni, tretja v ročni stavnici, četrta pa 
v knjigoveznici. Vsekakor pa te kopal
nice še vedno ne zadoščajo v primeri 
s številom delavstva, zato sta kopalnici 
še določeni v strojni stavnici in knjigo- 
tisku.

Litografska brusilnica, ki je biky po
prej brez oken in je dobivala svetlobo 
le skozi stekleno streho, je bila lani te
meljito prezidana ter urejena v svetlo 
in zračno delavnico.

Požarni zid, ki je zapiral dotok svet
lobe in zraka v zgornje prostore pre- 
tiska, je bil odstranjen. Izboljšane so 
bile razne zaščitne naprave v knjigo- 
tisku, knjigoveznici in litografiji. V me
hanični delavnici je bil sezidan zaščitni 
bunker za varilno napravo. V vseh obra
tih so bili nameščeni zvončasti senčniki 
iri vsa električna razsvetljava je bila iz
popolnjena. Izboljšani so bili varnostni 
ukrepi pri dvigalih, v velikem tovornem 
dvigalu pa je zdaj električna razsvet
ljava.

Obratna restavracija je bila predmet 
stalne pozornosti komisije. Vsi prostori 
so bili razkuženi proti mrčesu. V ku
hinji so bila izmenjana lesena tla s ka- 
menitimi, popravljen je bil štedilnik, 
prebeljeni in počiščeni so bili vsi ku
hinjski prostori. Vse zaposleno osebje je 
dobilo delovne halje. Prostore so stalno 
nadzirali zaradi snage in higiene, vsa 
vprašanja pa skupno reševali z upravo 
podjetja.

Komisija si je močno prizadevala, da 
doseže čim boljše snaženje. V ta namen 
so bile nameščene še tri stalne snažilke, 
in to v knjigotisku, ročni stavnici in li
tografiji. Vendar to še vedno ni dovolj 
in vidimo, da za snago zelo malo skrbijo 
v strojni stavnici, stereotipi ji in jedkail- 
nici bakrotiska. Poudariti je treba, da 
lani ni bil razen stranišč prebeljen no
ben delovni prostor v produkcijskih od
delkih, kar je treba pripisati predvsem 
pomanjkanju delovnih moči.

Stanovanjski prostori, ki so v pod
strešju litografije in restavracije, so bili 
razkuženi proti mrčesu. Vsekakor ti pro

stori ne ustrezajo namenu, zato so bile 
prenovljene stanovanjske sobe neposred
no v bližini podjetja, da se bodo stano
valci preselili.

Obratna ambulanta je vse leto dobro 
izpolnjevala nalogo. Izpopolnjena je bila 
zaloga zdravil, položena lesonitna tla, 
poskrbeli so za napeljavo vodovoda in 
namestitev umivalnika. Ambulanti pri
manjkuje še posteljna odeja in nosila. 
Lani so nudili zdravstveno pomoč v 673 
primerih; 9 primerov odpade na lažje 
obratne nezgode. Po vseh oddelkih je 
razmeščeni 22 omaric zai prvo pomoč, ki 
so stalno oskrbovane s potrebnim mate
rialom. Tečaja za prvo pomoč se je ude
ležilo 19 prijavljenih in je bil uspešno 
zaključen.

Za boljše ogrevanje delovnih prosto
rov so poskrbeli z namestitvijo radiator
jev v jedkalnici bakrotiska, v kopalnici 
litografije in pri korektorjih. Vendar 
ogrevanje vseh prostorov še vedno ne 
ustreza, zlasti v zgornjih nadstropjih, 
zato bodo priskrbeli dodatne parne kotle, 
ki 'bodo ustrezali vsem potrebam ogre
vanja.

Komisija je upravi podjetja pismeno 
predlagala, kakšne garderobne omarice 
so potrebne delavstvu. Iz objektivnih 
razlogov ni prišlo do realizacije tega 
predloga, izboljšala se je edino ventila
cija pri starih omaricah v ročni in 
strojni stavnici. Velike so bile težave 
glede delovnih zaščitnih oblek. Vse leto 
je bilo razdeljeno delavstvu 12 komplet
nih oblek, 14 hlač, 6 gumijastih pred
pasnikov, gumijastih škornjev, rokavic in 
6 parov delovnih čevljev. V zadnjem, 
času je uprava podjetja dobila 900 m 
blaga za delovne obleke in ga oddala v 
konfekcijo, da bodo obleke v najkrajšem 
času razdeljene upravičencem. Treba bo 
urediti pranje oblek, kar je po uredbi 
dolžno poskrbeti podjetje. Isto velja za 
nabavo zadostne količine mila., zaščitnih 
očal in drugih zaščitnih sredstev, ki jih 
še vedno močno primanjkuje.

Obvezen zdravniški pregled vsega za
poslenega delavstva je bil od 23. julija 
do 12. decembra lani. Za nekaj primerov 
obolenj za nevarnimi boleznimi so bili 
storjeni takojšnji ukrepi, da so se bol
niki začeli nemudoma zdraviti.

Med letom je bilo spričo pomanjkanja 
delovne sile, nujnih naročil in kratkih 
terminov opravljenih precej nadur. In
špekcija dela je odobrila nadurno delo, 
ker je podjetje prošnjo pravilno uteme
ljilo. Dne 26. in 27. avgusta sta inšpek
cija dela in sanitarna inšpekcija opravili 
komisijski ogled vsega podjetja. Na pod
lagi ugotovitev komisije je bila podjetju 
izdana odločba, ki se nanaša na uredi
tev delovnih pogojev in razne tehnične 
ter higienske izboljšave.

Na splošno se je komisija močno tru
dila, da skupno z upravo podjetja rešuje 
tekoče zadeve. Vsi člani so obiskovali 
seminarij pri krajevnem odboru ter se 
podrobno seznanili z vsemi nalogami na 
tem področju.
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NAŠ ŠAH LANI
Zanimanje za šali v naši podružnici 

je še vedno premajhno glede na število 
članstva. Precej več uspehov bi mogli 
pokazati ob koncu leta. Šah še ni pro
drl dovolj v širino. Razumljivo je, da 
vedno ni časa za šah, toda eno ali dve 
uri na teden pa vsakdo zmore. Tudi ni 
važno, kako igraš, važno pa je vsekakor 
disciplina. S tem, da prihajaš redno in 
točno na igralne večere, je omogočeno 
sistematsko delo v sekciji. Torej, tovariši 
in tovarišice, napravimo sklep, da bomo 
v bodoče bolj agilni tudi glede šahov
skega življenja v naši podružnici. Šah 
kot del kulture to v resnici zasluži. Ne 
bom poudarjal, da uživamo tako od 
strani vodstva podjetja kakor tudi od 
strani upravnega odbora naše sindikalne 
podružnice polno razumevanje in pod
poro v vsakem pogledu. Kar si v pred- 

, aprilski Jugoslaviji niti misliti ni bilo 
mogoče, to je postalo dejstvo v današnji 
Titovi Jugoslaviji.

Leta 1949 smo imeli naslednje prire-
1. dva brzoturnirja, kjer je nastopilo
, 7 mladincev in ena- mladinka;

V fizkultumi aktiv je včlanjenih 120 
članov. Razdeljen je na 9 sekcij, in si
cer: odbojka 40 članov, nogomet 14, 
lahka atletika 30, plavanje 29, smučanje 
30, alpinistika 25, splošna vadba 63, na
mizni tenis 33 in šah 27 članov.

Za starejše člane je bil ustanovljen 
balinarski krožek, kj. ima svoje igrišče 
v šiški, in kegljaški krožek s prosto
rom na kegljišču Grafičarja.

V začetku leta je bilo ustanovljeno 
matično društvo Grafičar.

Prireditve — I. polletje
Grafično prvenstvo Slovenije v smu

čanju — 1. mesto; 6 nastopov nogomet
nega moštva; 14 nastopov moštva odboj
ke; 11 nastopov balinarjev; 6 nastopov' 
čahistov; pomladanski kros — 52 ude-

2. dve manjši simultanki za mla
dince ;

3. v zmagovito moštvo SŠD Grafičar, 
ki je zmagal na sindikalnem ekip
nem brzopoteznem prvenstvu Ljub
ljane, smo dali 4 naše člane;

4. simultanke velemojstra Najdorfa 
sta se udeležila dva naša igralca;

5. dvoboja na 20 deskah med ljub
ljansko garnizijo in sindikalno re
prezentanco Ljubljane v okviru 
proslave dneva Republike sta se 
udeležila tudi dva naša člana. Oba 
sta pokazala dobro igro in z uspe
hom izpolnila častno nalogo;

6. moška ekipa naše podružnice je 
osvojila tretje mesto v svoji sku
pini;

7. ženska ekipa pa je dosegla četrto 
mesto z nad polovico dobljenih 
točk.

Z zgodovino šaha bomo nadaljevali 
v prihodnji številki. Hren Lado

ležencev (1. mesto); šahovski tečaj (16 
udeležencev); 5 nastopov namiznega te
nisa in udeležba na Titovi štafeti.

II. polletje
Plavanje: Dan fizkulturnikov na vodi 

v Vevčah. Udeležba 34 članov (2. mesto).
Lahka atletika: Prvenstvo podružni

ce. Udeležba 46 članov; prvenstvo Ljub
ljane. Udeležba 15 članov in prvenstvo 
grafičarjev v Celju.

Nogomet: 6 tekem, 1 trening in pr
venstvo grafičarjev v Celju.

Odbojka: 6 tekem, 9 treningov in 
prvenstvo grafičarjev v Celju.

Kegljanje: 8 treningov.
Namizni tenis: Turnir za prvenstvo 

podružnice, pokalni turnir za Dan re

publike (1. mesto), 4 turnirji v okviru 
Grafičarja in dvakrat tedensko trening.

Alpinistika: izilet na Triglav. Ude
ležba 14 članov.

Šah: prvenstvo podružnice. Udeležba 
14 članov, prvenstvo grafičarjev v Celju 
in sindikalno prvenstvo Ljubljane (mo
ška in ženska ekipa).

Lani smo se povzpeli tudi na Triglav.

Fizkultumi aktiv si je priboril v letu 
1949. 2 pokala (smučarsko prvenstvo
grafičarjev in namizni tenis na turnir
ju Dneva republike) ter prejel za us
pešno delo od Telovadnega društva Ta
bor pohvalo in 5000 din nagrade. Celo
tni aktiv je vstopil v SŠD Grafičar.

Iz poročila je razvidno, da je fizkul
tumi aktiv dosegel kvalitetne uspehe. 
Poudariti je treba dve grobi napaki, in 
sicer: 1. popolna nedelavnost komisije 
fizkulturnega aktiva je vzrok, da ni bilo 
mogoče zainteresirati vsega članstva za 
športno udejstvovanje in da ni aktiv 
dosegel tiste stopnje množičnosti, ki bi 
jo pri visokem številu članstva vsekakor 
moral;

2. aktivu se ni posrečilo zajeti * 
športno udejstvovanje mladine, za kar 
leži glavna krivda v nezanimanju in vfi' 
disciplini mladine same. Nikakor ni 
mladinski aktiv časten odstotek udelež' 
be, ki je skoraj enak ničli.

Nedelavnosti komisije in majhnem1* 
zanimanju mladine je pripisati, da 
uspelo aktivu vzgojiti niti enega sindi' 
kalnega fizkulturnega funkcionarja.

Pokažimo z udeležbo 
na občnem xboru, d& 
se asačenfa odloče** 
prelom v našem sindi' 
Kalnem delu!

LETNO POROČILO FIZKULTURNEGA AKTIVA

Tudi skupina naših ballncarjev se je vneto udejstvovala v svoji panogi.


